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Nosaltres, com deia el poeta, greument hem escollit, planta-
rem cara a l’odi, plantarem cara a l’homofòbia, plantarem cara 
al masclisme, i plantarem cara a aquells que volen que torne un 
règim corrupte, i ho farem amb la bandera de l’alegria, amb la 
bandera de la diversitat, amb la bandera de les polítiques que 
han millorat la vida de la gent, i estic segur, senyor president, 
que la gran majoria de valencians i valencianes també ho farà . 

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

President del Consell . (Veus)

Senyories, escoltarem en silenci la resposta del president 
del Consell al síndic del Grup Compromís . Reclame el mateix 
silenci que han tingut tots els oradors, tots els oradors .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president . 

Per distendre, potser necessitem un relator (rialles), ¿sap per a 
què? Per a testificar qui és el que crida. (Aplaudiments) Però, bé .

Mire, senyor Ferri (veus),…

El senyor president:

Senyor Fernando Delgado, per favor, ¡no interrompem!

El senyor president del Consell:

 . . .mire, efectivament este govern va vindre a intentar millo-
rar una situació de la Comunitat Valenciana que estava en 
un estat d’emergència . El primer pressupost: intentar resca-
tar les persones que estaven en greus dificultats, que avui, 
malauradament, encara n’hi ha moltes en greus dificultats. 
Per tant, ni un moment de triomfalisme perquè no és així .

Ara, és evident, és que és obvi, és que ningú pot discutir, 
excepte els que evidentment van a discutir-ho tot, però és 
que la realitat és que tots els indicadors econòmics i socials 
han millorar a la Comunitat Valenciana en este temps .

Per tant, és evident que el trajecte emprés sobretot el que vol 
és defensar la dignitat de les persones, els drets de les perso-
nes, que no es mire mai més al pitjor passat que va viure esta 
comunitat, esta terra, i no tornar a posar en qüestió drets que 
han sigut ja drets assolits per la gran majoria, i això no es pot 
tornar a posar en qüestió . I ningú, i té raó vosté, ningú es pot 
seure al costat d’algú que vol tornar a discriminar (aplaudi-
ments), que vol acabar amb la igualtat de les persones. ¡No és 
possible! ¡No és possible! Eixe és un element fonamental.

Mire, Espanya, en el seu conjunt, ha estat el país que més 
ha avançat en qüestions fonamentals, vam ser referència 

en el matrimoni gai, en el matrimoni de persones del mateix 
sexe, i en tot el món es va admirar la posició espanyola . I, ara, 
això és una qüestió absolutament assolida, fins i tot aquells 
que van fer manifestacions amb grans banderes, més grans, 
i més manifestants que ara, també van estar en contra . 
(Aplaudiments) I, ara, afortunadament, la societat ja ho veu 
perquè és veritat, perquè és aixina, perquè això ha sigut un 
dret assolit .

Ara bé, hem de ser conscients que els drets es poden perdre, 
¡clar que sí!, hem de ser conscients. La democràcia no és irre-
versible, malauradament és així, ho hem vist moltes vegades . 
Fa un segle ningú pensava el que podia passar . I, realment, 
hem de ser conscients de l’extraordinària responsabilitat que 
tenim tots .

Per això, no es poden utilitzar les banderes per tapar la 
corrupció (aplaudiments), per això no es poden utilitzar les 
banderes, ni l’espanyola, ni la catalana, cap bandera per tapar 
la corrupció . (Aplaudiments) Per això . . . Les banderes són per 
a unir, no per a separar, no per a fracturar, (aplaudiments) 
perquè si no les banderes no servixen per a res .

Mire, la societat valenciana ha millorat en termes econòmics, 
en la gestió econòmica i, també, en tot allò que ha de vore 
amb les polítiques socials . I vull fer referència, abans s’ha dit, 
s’ha posat en dubte, per exemple, la presència de la vicepre-
sidenta en una fira del calcer, però és que nosaltres, eviden-
tment, estem recolzant els sectors econòmics valencians 
allò on necessiten la presència del govern valencià . I això no 
és un fet criticable; és tot el contrari . El que haurien de fer 
és, precisament, allò que demanen els sectors empresarials, 
que els acompanyem a les missions comercials, com hem fet 
i com, evidentment, l’altre dia la cambra de comerç en una 
trobada que vam estar amb el conseller van explicitar públi-
cament, els empresaris, el suport a les accions d’este govern .

Per tant, la Comunitat Valenciana està en un procés de 
normalització, d’estabilitat, de democràcia, de diàleg, 
d’honradesa . I eixe és el camí en què hem de continuar, 
perquè, efectivament, no es pot tornar arrere . Tornar arrere 
seria tornar que eixes persones de l’hepatitis C, quan ja exis-
tia el medicament no tingueren medicament . Això és el que 
passava . O tornaria a haver 1 .200 .000 persones que en estos 
moments estan lliures de pagar el copagament, tornarien a 
haver de pagar . Això és del que es tracta . No es tracta d’una 
altra cosa . Es tracta d’això . Es tracta, simplement, d’avançar 
en la dignitat de tots i de totes .

I el primer que pot fer un govern . . ., i estimar esta terra, esti-
mar la Comunitat Valenciana, és no robar .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies .

Continuarem amb la sessió de control . Ara, amb la pregunta 
que formula, en nom del Grup Parlamentari Podemos-
Podem, el síndic Antonio Estañ .

Senyoria, quan vosté vullga .



Número 165  ¦  14-02-2019 Pàg. 9272

El senyor Estañ García:

Sí, gràcies, president .

Bon dia, president .

Ante la situación política actual, con la oportunidad perdida 
de ayer y la radicalización de un bloque reaccionario que 
cada vez incendia más pero defiende menos derechos, pensa-
mos que tenemos la necesidad de plantear un horizonte 
alternativo de manera valiente que atienda las necesidades 
de la gente . Y por eso le preguntamos de qué forma piensa 
consolidar el camino iniciado en 2015 para ampliarlo en 
2019 .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Estañ . (Veus)

Senyories, està en . . . (Veus) Senyories, volen . . . Estem en la 
sessió de control . Si alguna persona ha de dir res, per favor, 
que abandone l’hemicicle, però, mentrestant, demane 
respecte i silenci per als oradors que estan en l’ús de la 
paraula .

Escoltarem amb silenci la resposta del president .

Quan vosté vullga, president.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor Estañ .

Gracias, presidente .

Lo más importante, sin duda, para este gobierno, es mante-
ner precisamente aquello que ha sido el paradigma de la 
Comunidad Valenciana en este tiempo, y es que es un espa-
cio de convivencia . La convivencia es un elemento fundamen-
tal para cualquier avance social y, por eso, la estridencia, el 
ruido, el intentar fracturar es tan negativo para una sociedad . 
Ese es un elemento clave . Por tanto, todo aquello que sea 
serenar la situación es positivo, es positivo para la sociedad .

Y, en ese sentido, nosotros lo que queremos es, evidente-
mente, explicar, sin ruidos ajenos, sin intentar confundir 
a la sociedad, qué es lo que se está jugando la Comunidad 
Valenciana en este momento y buscar las mejores soluciones 
para la Comunidad Valenciana en este momento .

Nosotros estamos seguros del trabajo hecho, que ha sido un 
trabajo consistente, que ha sido un trabajo duro y un trabajo 
en favor de las personas, que es lo que habíamos acordado 
con ustedes también .

Por tanto, es fundamental que se consolide el cambio, funda-
mental . Pero, para eso, evidentemente, lo que tenemos que 
hacer es que los logros sean irreversibles, que se avance 
en un gran consenso social por algunos de los avances que 

se han producido en este tiempo y, efectivamente, es una 
responsabilidad de todos el intentar mantener el rumbo 
porque, efectivamente, la única esperanza que tiene la triple 
alianza en este momento, la única esperanza que tiene de 
verdad es, precisamente, que no se vote lo que pasa en la 
Comunidad Valenciana .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies .

Té la paraula el síndic del Grup Podemos-Podem, l’il·lustre 
diputat Antonio Estañ .

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Estañ García:

Sí, moltes gràcies, president .

Decíamos que ayer vivimos una oportunidad perdida para 
la sociedad española; también para la sociedad valenciana . 
La votación del Congreso tumbando los presupuestos gene-
rales significa bloquear una posibilidad de empezar a pasar 
página de las políticas de desigualdad y recortes que durante 
la última década sacudieron a nuestro país, especialmente 
a la Comunitat Valenciana, unos presupuestos que no eran 
perfectos, que les faltaban avances, que seguían demasiado 
todavía la hoja de ruta marcada por Bruselas, que sigue sin 
entender nada de las consecuencias de sus políticas, pero 
unos presupuestos que avanzaban en materias fundamenta-
les para mejorar la vida de la gente y posibilitaban una mayo-
ría que pese a sus enormes diferencias pudiese atender retos 
que seguirán allí mañana .

Todo indica que el viernes sabremos si se da una convoca-
toria de unas elecciones generales . Elecciones generales 
que, lleguen cuando lleguen, para nosotros suponen la elec-
ción entre dos proyectos de país; un proyecto de país basado 
en la ampliación de derechos y libertades para la mayoría, 
el diálogo entre territorios, donde se pueda decir la pala-
bra relator y la cooperación entre la diversidad, o bien un 
proyecto de odio, de rechazo al diferente, del sálvese quien 
pueda, con una visión de España tan estrecha que deja fuera 
a prácticamente la mitad .

Por suerte, vimos hace unos días que pese a pagar autobuses, 
pese a protagonizar fotos yo diría vergonzosas, la gente no 
está para su crispación . Y si ustedes piensan que lo del otro 
día fue un triunfo, en realidad me tranquilizan, me tranqui-
lizan, pero creo que se venden baratos . (Aplaudiments) Creo 
que se venden baratos . (Veus)

A mí, no, porque ustedes pactan con la extrema derecha y les 
dan comisiones de memoria democrática, entre otras, entre 
otras . (Aplaudiments i veus)
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El senyor president:

Un segon, senyor Estañ .

Senyories…

El senyor Estañ García:

Por supuesto . (Veus)

El senyor president:

Senyories, un segon, senyor Estañ, disculpe la interrupció…

El senyor Estañ García:

Calma…

El senyor president:

Si l’orador només escolta comentaris d’un sector de la 
bancada, és…

El senyor Estañ García:

Haber pagado más autobuses, no pasa nada . (Aplaudiments)

El senyor president:

Senyor Estañ…

El senyor Estañ García:

Perdón . (Aplaudiments i veus)

El senyor president:

Senyor Estañ, disculpe la interrupció, però, efectivament, 
seria millor, seria millor si la intervenció se poguera fer amb 
el silenci que tots els oradors han tingut . 

El senyor Estañ García:

Seria millor, gràcies .

El senyor president:

Senyor Estañ, disculpe la interrupció .

El senyor Estañ García:

Moltes gràcies .

Bien . Hablamos de unas elecciones donde pensamos que 
las cuestiones internas y los motivos partidistas no pueden 
estar en ningún caso por delante de lo que nos jugamos, que 
es seguir avanzando y no retroceder, tanto en España como 
en la Comunitat Valenciana . Desde Podem hemos trabajado 
con honestidad esta legislatura . Hemos trabajado desde el 
contexto del botànic . Hemos apoyado lo que considerába-
mos aciertos, hemos criticado lo que considerábamos que era 
seguir con inercias del pasado y hemos marcado el rumbo de 
varios retos para el futuro valenciano .

Y pese a que se ha avanzado en muchas cuestiones, también en 
otras pensamos que se ha sido tremendamente conformistas y 
parece que con apelar a no robar y hablar de estabilidad ya nos 
valía . Nosotros pensamos que tenemos la obligación de ir a por 
más, porque vemos cómo pufos urbanísticos siguen reactiván-
dose, vemos cómo se han seguido mostrando reticentes a tomar 
decisiones sobre cuestiones que nos hagan avanzar .

Y por eso hoy le queremos recordar tres compromisos para este 
final de legislatura, para ir sentando ese modelo alternativo al 
construido por dos décadas de Partido Popular, y para presen-
tarnos a la ciudadanía con los deberes hechos . En primer lugar, 
su grupo se ha resistido a presentar primero y tramitar después 
una ley de coordinación de diputaciones, como la que votare-
mos en un momento, una herramienta para pasar de Fabra, Rus, 
Ripoll a una gestión pública más eficaz y democrática que rege-
nere nuestras instituciones y las acerque a la gente . (Veus)

El senyor president:

Senyor Estañ, un segon, un segon…

Senyories, . . .

El senyor Estañ García:

¡Hombre!, esos tres están en la cárcel y (inintel·ligible)  . . .de 
momento, no .

El senyor president:

Senyor Estañ, senyor Estañ…

El senyor Estañ García:

Sí, sí, pero que paren, que paren . Sí, sí, sí…
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El senyor president:

Senyories, tot el món s’ha referit utilitzant la seua lliber-
tat d’expressió a qui li ha donat la gana . I el senyor Estañ va a 
referir-se i mencionar a qui li donarà la gana . I per això no el 
poden interrompre . (Aplaudiments)

El senyor Estañ García:

Moltes gràcies . Si és possible . . .

El senyor president:

No el poden interrompre! Perquè és ja sistemàtic . I puc 
començar a entendre que és una estratègia per a no deixar 
parlar les persones! (Aplaudiments)

Disculpe la interrupció, senyor Estañ . I demane silenci!

El senyor Estañ García:

Es usted muy malpensado, presidente .

Bien, en segundo lugar, una reforma de la ley de expresiden-
tes para acabar con unos privilegios que solo generan una 
distancia con los políticos que la ciudadanía no entiende y 
que, además, afectan a ese legado intachable del Partido 
Popular que siempre hablan de Camps y de Zaplana, pero no 
de Olivas, porque estuvo poco pero está en todas . (Rialles i 
aplaudiments) Y, el último, el último, que es aprobar… (Veus) 
Joder . . . Pero no sé, he visto mercados…

El senyor president:

Senyories, els recorde que això és el ple de les Corts 
Valencianes . Demane silenci i respecte per a l’orador, per al 
senyor Estañ .

Disculpe novament la interrupció, senyor Estañ .

El senyor Estañ García:

Gràcies .

Y, por último, decía, el aprobar sin cesiones a intereses y presio-
nes de las grandes empresas, una ley de prevención de residuos 
y fomento de la economía circular para transformar nuestro 
modelo de consumo y fijar los retos ambientales que tenemos.

Esta legislatura supuso el final de veinte años de unos gobier-
nos que aparte de tener un modelo depredador enfrenta-
ban a los valencianos y a las valencianas . Nosotros tenemos 
el reto de plantear un modelo alternativo; en algunas mate-
rias se ha logrado; en otras, no . A veces por falta de recur-
sos pero a veces también por falta de voluntad política o 

porque ese modelo era necesariamente muy parecido al del 
Partido Popular, y hay cuestiones vinculadas al libre comer-
cio, a seguir alimentando (inintel·ligible)  . . . construcción y el 
turismo, a no proteger nuestro territorio . . . Creo que han 
faltado en esta legislatura . Y pensamos que la gente no nos 
votó ni para realizar cálculos electorales ni solamente para 
no robar, faltaría más . Tampoco para simplemente cumplir la 
ley, sobre todo si son leyes que protegen al fuerte .

El cambio político se aprobó, se abrió paso para transformar la 
situación de la sociedad valenciana de arriba abajo poniendo 
los intereses de la mayoría en el centro y no podemos ahorrar 
ni un esfuerzo ni tomar decisiones desde el cálculo electoral .

El senyor president:

Moltes gràcies .

El senyor Estañ García:

Termino . La sociedad valenciana sigue teniendo problemas 
de precariedad . Sigue teniendo problemas para  pagar la luz, 
para alcanzar una vivienda . Necesitamos poner estos proble-
mas encima de la mesa .

El senyor president:

Moltes gràcies .

El senyor Estañ García:

 Se ha avanzado estos cuatro años pero nuestro reto es 
seguir tomando decisiones valientes que planteen un 
proyecto de España y un proyecto de País Valenciano alter-
nativo y que nos haga vivir mejor .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Estañ .

Li contestarà el president del Consell, a la pregunta formu-
lada pel síndic del Grup Podemos .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Muchas gracias, señor Estañ .

Yo no digo que con la estabilidad, con convivencia todo ya 
esté resuelto, ni mucho menos . Hay muchísimas cosas que 
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hay que resolver y usted ha indicado unas líneas de trabajo 
que hay que continuar, por supuesto . Pero le voy a decir una 
cosa: esto que parece normal, aquí en esta comunidad no era 
normal . En la Comunitat Valenciana, que hubiera un espa-
cio de tolerancia, de estabilidad, eso no era normal, en abso-
luto . ¿Sabe por qué no era normal? Porque estábamos todos 
los días… (Remors i pausa) Bueno, alguno acabará més tancat, 
sí, pero bueno, pero… En cualquier caso, esto es un hecho 
positivo . Yo creo que se ha hecho, entre otras cosas, porque 
es evidente que formamos un gobierno desde la diversidad y 
que hay pareceres diferentes en cuestiones . Y eso es riqueza . 
La diversidad es riqueza . Y también es verdad que hemos 
contado muchas veces con apoyo de otros grupos parlamen-
tarios y muy especialmente Ciudadanos . Y eso está muy bien . 
Porque es una manera diferente de gobernar, no con el rodi-
llo y el absolutismo que teníamos aquí .

Yo recuerdo, a veces, cuando vengo a esta sesión de control, 
que ahora se quejan de que hacen preguntas de autobombo, 
cuando el señor Ferri siempre es ciertamente, a veces, crítico, 
pero, claro, es que… No, no, es que es ultracrítico si alguno de 
los que están ustedes aquí sentados recuerdan mínimamente 
cuando venían aquí desde el propio grupo del gobierno del 
presidente a decir, bueno…, a decir, «qué grande, qué grande, 
Paco, qué grande que eres» . (Aplaudiments) «Qué grande, 
Eduardo, qué grande, José Luis .» Pero eso ya ha acabado . ¿Por 
qué? Porque la calidad democrática también es importante .

La calidad democrática significa, entre otras cosas, que 
evidentemente . . . Bueno, de verdad, vamos a ver . (Rient) A mí 
es que, de verdad, ya lo he dicho antes lo del relator y al final 
tendría que ser necesario, que venga alguien y que apunte 
todas las cosas que dicen durante las intervenciones, porque 
sinceramente esto no es normal . Eso sí que no es normal . En 
el proceso de normalización hemos llegado a un espacio que 
eso sí que no es normal . (Aplaudiments) 

Por lo demás, mire, yo lo que le quiero decir es que hay una nueva 
cultura política, que es la del diálogo, que es la de la transparencia . 
Hay una nueva política que habla además de la reparación .

Mire, nosotros entramos en este gobierno diciendo que 
había que reparar, que había que reconstruir y que había que 
iniciar el renacimiento . Y, ¿sabe qué empezamos por repa-
rar? Reparar cuestiones que no tienen que ver incluso con lo 
económico . Era lo moral .

Empezamos la primera acción –y la vicepresidenta y yo les 
recibimos en el Palau de la Generalitat– recibiendo a las vícti-
mas del metro . Era una reparación moral . Y eso es política y 
eso es hacer política de comunidad . (Aplaudiments)  

Y nosotros decidimos desde el primer momento que no había 
buenos y malos valencianos, como no hay buenos y malos 
españoles .

Dijimos simplemente que todos teníamos que tener igual-
dad de oportunidades y por eso el primer decreto ley fue la 
sanidad universal . Y por eso hemos avanzado en la cohesión 
social, porque es lo fundamental . Y a pesar de los intoleran-
tes y a pesar de los fanáticos, yo estoy seguro que la sociedad 
valenciana continuará por ese camino .

Muchas gracias . (Aplaudiments)  

El senyor president:

Moltes gràcies .

Senyor David Torres, per a acabar de formular la pregunta, té 
vosté la paraula, senyoria .

 
El senyor Torres García:

Gràcies, president .

Senyor president, el Consell proclama que ha canviat el 
model turístic en tres anys, desestacionalització i rendibilitat, 
mentres Hosbec diu que el sol i platja continua vigent .

Esperem que el Consell no crega el que deien ahir ací que a la 
Comunitat Valenciana vivim tan sols del sol i de la platja, i que 
els valencians i les valencianes no tenim res més a oferir . 

De fet, els valencians i les valencianes no sols no viuen del sol i 
la platja, sinó que molts treballadors i treballadores malviuen 
del model del sol i platja a pesar de la desestacionalització i la 
rendibilitat . Un model que paguen els valencians i al que aquest 
Consell s’ha oposat que contribuïsquen la gent que ens visita .

De fet, en Balears han obtingut 123 milions d’euros de la taxa 
turística, i el turisme ja no tan sols és un sector de desenvolu-
pament econòmic, sinó que ara aporta recursos per a la millora 
del mateix i per a la millora social i ambiental de les illes .

¿Com justifica aquest Consell que els valencians i les valen-
cianes continuem pagant pel model de sol i platja amb diners 
i precarietat, i hàgem renunciat als 40 milions que podríem 
haver obtingut de la taxa turística? (Aplaudiments)  

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Torres .

Li contestarà el conseller d’hisenda . 

 
El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Hi han dos aspectes que m’agradaria subratllar .

En primer lloc, el sol i la platja és un regal que tenim els valen-
cians i que també té un sentit econòmic, però no s’acaba 
ahí . Sobretot perquè el món pot canviar, el mediterrani pot 
canviar, la pau pot arribar algun dia al sud del mediterrani i 
a l’est del mediterrani i, per tant, la competència no pot ser 
només el sol i platja, sinó alguna cosa més .

Per exemple, estem obrint molts segments de turisme nou . 
Nou segments, turisme cultural, turisme urbà, turisme 
paisatgístic, turisme esportiu, turisme que evidentment va a 
qualificar i va a fer que el turisme valencià siga d’una oferta 
molt (inintel·ligible)  . . .

I pel que fa . . ., jo no vaig a obviar ningun tema . Ho he dit ací 
moltes vegades . No estem demonitzant res, ni tan sols la 
taxa turística . El que sí que hem dit des del primer moment 
és que un aspecte d’eixe moment, que no és la panacea dels 


